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Pismiono Kaszebsczi Zemi

Weiherowo

w , 5. rocznic, ?mierci

Franciszka Fenlkowsklego
w Pa?acu Przebendowsklch
w Welherowle odby? 51,
wieczór po?wi?cony pami?ci
tego nieod?a?owanego pi
sarza I poety. Organlzato
relll Imprezy by?o Muzeum

Muzyki I Pi?miennictwa

kaszubsko-Pomorskiego
w Weiherowle.

.

S?owo wst?pne przypomina
J?ce sylwetk? Franiszka Feni

kOWskiego wyg?osi? prof. Józef

Borzyszkowski. Wiele cieka

wych spostrze?e? przypomnia?
toru?ski aktor, Krzysztof Orze

chowski -

pasierb poety, który
Czyta? jego wiersze.

Mimo do?? powa?nego na

stroju, nagle zacz?to o Feni

?owskim zupe?nie inaczej, jako
ze by? to cz?owiek dowcipny,

Weso?y i cz?sto zaskakuj?cy

w. swoich pomys?ach i ?artach.

NIe
wszyscy na przyk?ad wie

dz?, ?e jego hobby, które bar

dzo powa?nie traktowa? by?y

tz?. asinaria, czyli wszystkie po

WIedzonka, przys?owia, aneg

doty, cytaty o os?ach. Pasj? t?,
cho? wydaje si? ona na pierw
szy rzut oka zabawna, trakto

wa? ca?kiem powa?nie, a po

twierdza to ma?e wydanie
?si??kowe przygotowane
I

opracowane przez Barbar?

Wojewódk? i wydane przez

Wejherowskie muzeum pt.
"Osio? nie jest os?em ...

"

Maria Kowalewska, jego

?ajbli?sza przyjació?ka i kole

zanka ze studiów tak wspomina
F

enikowskiego:
- Podczas zaj?? nasz profesor

Skrytykowa? grup? i powiedzia?,

•

•
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?e jeste?my martwi, jeste?my

jak trupy. Doszli?my wi?c do

wniosku, ?e nie pozosta?o nam

nic innego, jak tylko napisac

nekrologi i epitafia. Franek by?

w?ród nas najdowcipniejszy,

najzdolniejszy i najbardziej u?a
lentowany z ca?ego roku, WI?C

on pisa? wszystkie epitafia. By?a

w?ród nas wysoka kole?anka,

troch? starsza od nas, która za

wsze strasznie si? malowa?a

a pisa?a du?o wierszy. Dla niej

to epitafium brzmia?o nast?pu

j?co:

Ty? wierszydeI piramida
i rywalka Norwida,

Niech ostro?nie t?dy bie??,

bo jest malowane ?wie?o.

• s·

A sam na siebie napisa?

w ten sposób:
Bia/og/owy, rwijcie w/oski,

bo tu le?y Fenikowski.

Na mnie napisa/ tak:

Le? spokojnie pod t? desk?,

Maryjo Kowalewsko.

Halina Walczakowa, redak

torka Wydawnictwa Morskie

go, bra?a udzia? w opracowywa

niu wi?kszo?ci jego ksi??ek. Ma

mnóstwo jego weso?ych dedy

kacji i tak wspomina autora.

_ Pierwszy tomik poetycki

Fenikowskiego oblewali?my

hucznie wspólnie z Teres? Sie

rad. Uczestniczy?y w tym

wszystkie osoby zamieszane

w to wydanie. A on zajmowa?

si?' tak? form? twóczo?ci, jak

Henr,k Po?cho?ski

wpisywanie dedykacji. By?y one

zabawne, rymowane i baroko

we, cz?sto przesadne. Bi?o

z nich jednak ciep?o i dobro?.

Kiedy byli?my na pan i pani,

wpisa? mi si? do tego pierwsze

go tomu tak: "Drogiej pani Ha

linie serdeczne podzi?kowanie
sk?ada Franek." Natomiast ju?
w 1960 roku wpisa? si? nast?pu

j?co:
Srogich bled?w i wypacze?,
unikn?/by nawet Stalin,

Gdyby jego redaktork?

najpi?kniejsza by/a z Halin.

Na "Przy tu/ku
"

napisa/ tak:

Najwierniejszej z przyjació
lek,

ofiaruj? ten Przytu/ek.

Henryk Po?chowski

Spotkanie jesienne wano?ników
Po sp?ywie najwa?niejsz? go i finansowego w ramach

imprez? turystyczn? Klubu jest mo?liwo?ci wyn.ikaj?cych ?e

wanoga na ko?ach "Sztr?d? statutu zrzeszenia. N as.t.?pme

Bp?ty", czyli Pobrze?em S?o- wys?uchano propozycJI n?
wi?skim i Kaszubskim. Ten t y- przysz?y rok, w tym kon?epCJ?
godniowy rajd kolarski, orga- sp?ywu Wd? przedst?wIoneJ
nizowany od pocz?tku przez przez.

Janusza Kowalsk?ego.
Bernarda Hinza, zawsze WIeczo?em odby?a SI? zaba?

.

tygodniu sierp-
wa andrzejkowa z konkursami

w pIerwszym .
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Kbk' P k. zaj?c rOWnIez aszu s I ar

13.09.1997 trasy ro?eroweJ= Etnograficzny, w którym po
Rumia - Reda - Wejherowo, nowo?ciach oprowadza? dzia-
w czym uczestm,:zy?o ponad ?acz klubu, a zarazem kustosz

200 kolarzy turystow.
tego muzeum, dr Tadeusz Sad-

Ponadto rekonesansowe
kowski.

grupy rozpozna?y przysz?e
tra-

Jesienne spotkanie zako?-

sy. ?aszych w?d.rowe.k: kola?: czy?o nabo?e?stwo w miejsco

skIe?
w po??dnIowe} SzwecJI

wym ko?ció?ku. Rozstaj?c si?
w sIerpmu, I na p???ocnych w dobrych nastrojach, ?yczyli
Kaszubach we wrzesmu, oraz

?my sobie nawzajem rych?ego
trasy Wdy.

. spotkania na szlaku.

Przyj?to uchwa?? w sprawIe ,

usamodzielnienia si? prawne-
- • Ben Szredrow·

Cz?onkowie I sympatycy Klubu Turystycznego ZKP "Wa

lIoinik" spotkali si, 29 I 30 listopada br. we Wdzydzach
VI penslonacie "Helena", by podsumowa? miniony sezon

i omówi? plany na przysz?y rok.

Prezes klubu - Bernard lana ks. Romana Skwiercza.

Hinz przypomnia? zorganizo- P?yn?li?my jeziorami "Kó?ka

wane imprezy turystyczne. Jak Radu?skiego". Z Ostrzyc zo-

w poprzednich latach uczestni- stali?my przewiezieni na rzek?

czyli?my w ?odziowym Odpu- Graniczn?, p?yn?li?my na po-

?cie Rybaków Morskich na ku- ?udnie z biwakiem w Garczy-

trach z Jastarni do Pucka nie, by zako?czy? sp?yw
w czerwcowe ?wi?to Piotra w grzybowskim m?ynie. Jak

i Paw?a (43 osoby). P?yn?li?my zwykle program sp?ywu by?

kajakami na pocz?tku lipca ubogacony kaszubszczyzn?,

"Szlakiem Bobrowym" górnej wyst?pami folklorystycznymi,

Brdy po Jezioro Charzykow- czytaniem odcin?ów dzie?a A.

skie wraz ze zrzeszonymi Majkowskiego "Zece i przigo-
w cz?uchowskim oddziale de Remusa", gadkami i gaw?-

ZKP. Tradycyjnie w po?owie dami kaszubskimi przy ogni-

lipca zorganizowali?my ju? XII skach i wieloma innymi atrak-

Kaszubski Sp?yw Kajakowy cjami. W ten sposób czynnie
"?ladami Remusa". Zaczynali- wypoczywa?o przez tydzie? po

?my w St??ycy msz? ?wi?t? nad 170 osób. Komandorem

z kaszubsk? liturgi? s?owa od-" sp?ywu by? Eugeniusz Gutfra?

prawion? przez naszego kape-'
.. ski. .? .. - .... ? .. ? ol ....... I?'

•

Wójcech A. Cenowa

W umaczonech rakach

Je moce - s?ów wiele

Zapisónech w wiecznym piórze ,

E przerobi?lech nóg jid?cech ku górze

A w oczach glabocze stednie

Pomión do uszu ce niese

Moc gromów e grzmotów

Wemodlonech na Jasny Górze

To i starków gnóte pochowón?

Na biólim sniegu s? jich jasne szpure

Z b??dz?cech dróg nios?ce swoje namicnienie

***

Pa rla menta rzy?c i

w Sierakowicach
, grudnia br. wicemarsza?ek Senatu Donald Tusk i pose?

Jerzy Budnik uczestniczyli w spotkaniu zorganizowanym
przez Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie I Zarz?d Gminy
Sierakowice. W konferencyinel sali Urz?du Gminy zasiedli

przedstawiciele samorz?du Sierakowic I gmin o?ciennych
oraz Zrzesze?cy. Dyskutowano o planowanel na naiblii5le
miesi?ce reformie adminlstracyinei pa?stwa.

Jak zauwa?y? Jerzy Budnik,

to nie przypadek, ?e kaszubscy
parlamentarzy?ci rozpocz?li

spotkania w sprawie tak wa?nej
dla przysz?o?ci naszego regionu,
w?a?nie od Sierakowic. - Nie

tylko geograficznie jeste?cie
w centrum Kaszub - mówi?

Budnik - jeste?cie tak?e w cen

trum inicjatyw, które kaszubsz

czyzn? promuj? i o?ywiaj?. Li

cz? na to, ?e tu w Sierakowicach

b?d? si? sprawdza?y koncepcje
naszego rz?du w praktyce.

Donald Tusk podkre?la?, ?e

jedynie ludzie na dole, w gmi

nach, s? w stanie oceni? jak
wa?ne jest ograniczone cen-.

trum: - Zabranie w?adzy i pie
ni?dzy Warszawie oznacza wy

posa?enie w nie konkretnego
cz?owieka - mówi?. Decentrali

zacja jest jedynym antidotum

na kryzys finansów publicz
nych. Ju? zatem teraz trzeba

budowa? na nowo wi?zi powia-
-

towe, polityk? powiatow?.
Burmistrz Kartuz, Marian

Wilkowski, dopytywa? si? o gra

nice przysz?ych powiatów. Na

tomiast wójt Chmielna, Zbi

gniew Roszkowski, nie by?
przekonany, co do celowo?ci

jednoczesnego przeprowadze
nia przysz?orocznych wyborów
samorz?dowych na szczeblu

gminnym i powiatowym. Obaj
samorz?dowcy zwracali rów

nie? uwag? na z?e finansowanie

gmin oraz na potrzeb? ustabili

zowania prawa, by nie by?o tak,
?e co jaki? czas dorzuca si? gmi
nie, niemal z dnia na dzie?, ko

lejne zadania, na które musi

znale?? pieni?dze.
W odpowiedzi na pytanie

o granice przysz?ych powiatów,

a potem województw, senator

Tusk przestrzeg? przed lokalny
mi konfliktami, jakie te kwestie

mog? spowodowa?: - Solidar

no?? oporu przeciw decentrali

zacji jest silniejsza od solidarno

?ci na jej rzecz. Wida? to szcze

gólnie wyra?nie w ma?ych woje
wództwach. Natomiast spraw?

jednoczesnych wyborów pose?
Jerzy Budnik uzasadnia? wzgl?
dami ekonomicznymi. Kraju
nie sta? na organizowanie tych

wyborów osobno. Co do kwestii

finansowych obaj parlamenta
rzy?ci byli zgodni, ?e dopóki
centrum w?adzy b?dzie w War

szawie, a nasze województwo
i gminy "na pensji", zawsze

•

znajdzie si? kto?, kto t? pensj?
zabierze. Dlatego tak wa?ne

jest tworzenie samorz?dowego,

kaszubskiego lobby na rzecz sil

nego regionu-województwa,
w obr?bie którego znajd? si?
wszystkie nasze gminy. - Chcia?

bym, ?eby to nasz region by? li

derem w dzia?aniach na rzecz

decentralizacji pa?stwa -

po

wiedzia? Jerzy Budnik.

Spotkanie trwa?o niespe?na
dwie godziny. Wiele istotnych

spraw zosta?o jedynie zasygnali

zowanych. Nasi parlamentarzy
?ci obiecali jednak, ?e takich

dyskusji z ich udzia?em b?dzie
wi?cej, cho? ju? pewnie w in

nych gminach. Zadeklarowali

tak?e swój udzia? w sejmiku ka

szubskim zaplanowanym na

drug? po?ow? stycznia w Wej
herowie. ,Tematem tego samo

rz?dowo-zrzeszeniowego forum

b?dzie w?a?nie reforma admini

stracyjna pa?stwa.

Artur Jab?o?ski

Powstaie nowy

"Bedeker Kaszubski"
Od lat zga?aszana jest potrzeba wznowienia uaktualnionej wer

sji "Bedekera Kaszubskiego" Autorkami trzech pierwszych wyda?
tej bardzo popularnej ksi??ki by?y Izabella Trojanowska i Ró?a

Ostrowska. Na prze?omie lat 1994/95 I. Trojanowska podj??a decy
zj? opracowania nowej wersji. Jeszcze nie rozpocz?t? prac? prze

rwa?a jej ?mier?. Do napisania Bedekera przyst?pi? wówczas znany

dziennikarz, Tadeusz Bolduan. Wkrótce gotowa ksi??ka powinna
ukaza? w sprzeda?y.
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Nie wszetkó z?otoCe? je czec

Spotkanie
Instytutu Kas%ubskiego

5 grudnia w Domu Kaszub

skim w Gda?sku odby?o si?
zebranie Instytutu Kaszubskie

go. Poprzedzone zosta?o wy
k?adem prof. Wiktora Pepli?
skiego pt. "Rola i funkcje cza

sopi?miennictwa kaszubskiego
w kszta?towaniu ideologii ru

chu kaszubsko - pomorskie-

. ,

CO sa sWlecy

Jó móm wiedno stara, ?ebe

(EP)
jak nómni wzerac w zdrz?lnik.

Wiedno obezdrza "Rodn? Ze-

Co to iest g?ada? rnia", przewa?nie te? obzerórn

"Wiadomosce"
,

czasa te? jacze
dokumentalne filme, a cz?sto

ma?o - fabularne.

W jedna z ostatnech

niedzel sedzó? jem sa po
pó?enku i czetó? swie?o wedóny

(G)
tomik wierztów Feliksa Sykore
z Ulena "Dwie mi?ote. Dwie

?""""!'!""'_'!""""'IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII"""'IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII mi?o?ci". Baro mie zaczekawi?e

te piakne w swoji prostoce
wierzte. I to te co pokazywaj?
mi?ota autora do swoji mó?i

tatczezne pisóne po kaszebsku,
i te co w jazeku polsczim
wes?ówiaj? snó?ota bia?czi.

?oda?ek kaszubs?i d,? ,I
Choc mili wiedno mie je czetac

"DzIenmka Ba?tycklego ',I,?
o Swórzewsczi Matince, o

80-886 Gda?sk, ul.' Targ ? Swiatech Górach w Wejrowie,

Drzewny 317" tel. 301-20-27..
o grobie Jana Karnowsczego

Redaktor prowadz?cy: Eu-?,
i te? o dióbelsczim kamie kole

geniusz Pryczkowski. Ze- ? Mirochowa, w naszi rodny

spó?: Artur Jab?o?ski, Kazi-,,) mowie. To snó?e utwórstwo,

mierz Klawiter. ?? gdze w ko?dim s?owie czeje sa
'Jl

kaszebsezego decha, je op a-

go".

W ostatnim magazynie ka

szubskim "Rodno Zernia" nie

podano pytania konkursowego
z lekcji j. kaszubskiego. Brzmi

ono: Co to jest g?ada lub glada?
Czekamy na odpowiedzi.

N O RD A:.:?}1
Pismwno Kaszebsczi Zemi ::

trzon? mottem profesora Sedla

ka, chterno po kaszebsku tak

brzmi: "Je?le sa chce ostac so

b?, wort je zaplacec ko?d?
cena" . I czej jem rozmiszlól nad

tim piaknyrn przes?anim, w tele

wizji zacz?? sa wiwiad z Jerzim

Waldorffii - cz?owieka kole dze

wiacdzes?tlatnego, z wij?tkowo
dobrim zdrowim. Ko?di be

móg? zozdroscec taezi wiedze,

kondicji, a osobIewie cedowny
mowe, jak? mó ten starechny
ch?op. On' te? prawie w tim

mome?ce zacz?? mówic o swoji
wióld?i mi?oee, do muzyczi Ka

rola Szimanowsczego. Mówi? to

tak, ?e ko?di móg?be sa w ni

zakochae bez s?echaniego. Le -

tak jem so mesló? - jak to sa mó

do nego powiedzenia Sedlaka.

Jak to wezdrzi do tego, co Wal

dorff robi? dok?adnie dwadzesce

lat temu na Z?oti Górze kole

Kartuz. Odbiwo? tam sa wnen

czas wióld?i turniej miast Kar

tuze - Koscerzna. Starszi ledze

dobrze parniataj?, jak on to

reczól do reszt? osadzecelów
,

chternech be? przednika: "Ja

wam rozkazuj? g?osowa? za

Ko?cierzyn?!'!". Ti,co tego nie

pamiataj?, niech so poczetaj?
ks??ka Riszarda Cemi?scz?go
"Album Kartuski". To prawie
W aldorff be? doskonafirn

wekonawc? udbe, jak? miele

komunisce, ?e be pogorze? te

dwa kaszebscze miasta. I to sa

dobrze uda?o prze pomoce le

leczkowarech w?adz Kartuz

i Koscerzne, co nick decht nie

rozmia?e z tego wszetczego.

D?ugo to trwa?o, nigle osta?o

naprawione to, co zniszczi?

Waldorff ze swojima kómplama
zWarszawe. Nówicy na tim

bOdój ucerpia kaszebizna, bo

przez d?ud?e lata Koscerzna sa

do ni nie chca przeznac, a i na

Kartuze to poszed?o letko wla

z?o. Dzyso, Bogu dziika, Kar

tuze z Koscerzn? ?ej? w zgodze
i zaczin?j? dobr? wespó?próca.
?ebe trwa?a wiedno ! ?ebe ju
nigde nie nalezIe sa taezi, co da

dz? sa omanie bele plewkóm
zWarszawe, chterny piakn?
gódk? przekriwaj? bi(sat( za

miar(.

Antonów Jank

G6dóme pO kaszebsku VIII

Lekcej6ID
Kaszebscze perdegóne,

w dole lósk. Drog? jidze je
den, dred?i zaje?d?ó autóla.

A. Niech b?dze pochwolo
ny Jezes Christus.

B. Na wieczi wieków.

Amen.

A. Jó szukóm drod?i do le

sniczówczi. Mo?e we be wie

dzele mie doradzec,

B. (drapie sa po g?owie)
Aaa ...

,
do lesy?stwa... Hm.

Piechti to jó wiem, ale jak tu

autó?a jachac. Niech le jó

podedóm ...

A. Co, gdze to je?
B. N,e jó gódóm, ?e musza

nópierw pomeslec. Jo, móg?be

jic hejne tamt?dka, gdze je wi

dzec na chama, le ?e tam

móg?be letko za t? roze?d? za

b??dzec.
A. Za czim nibe, ce? to je ta

roze?da?

B. To je plac, gdze sa droga
rozchódó na dwie. W tim molu

droga je mocno puklato i mo

wiele mió?ku i tam be sa móg?
zabuksowac autó?a, Jo be ra

dzy? hewo tu t?dka, bez na pi
strowat? sztreka.

A. Ce? do biesa. Przez co

nibe jó móm jachac.

B. Ne ... jak to rzec ... przez
ne szine w?skotorowe, le ?e

tam dali je baro kale? no .

A. Jak, jak tam je?
B. Ne kale?no, wiele ka?u je

na drodze, tak ?e ca?ko mdze

przejachac autóla, ale do

piórku to sa dó, bo gru?t je

perzna zmiarz?i.

A. Jó doch potrafi a jachac.

tej teli objada te plete.
B. Jo, le ?ebes te nie robi?

za wióld?ich nówretów. co sa

w bisz?gu czasa nie nalezesz.

A. Ne dobrze, a skomo jo
mina losk, tej mie sa zaro

poko?e no lesy?stwo.
B. Jesz decht zaro nie, bo

muszisz nopierwi min?c je

zórko w lese, na chtemym co

lema?o je snozo g?ada,
a osobiewie w taczi spokójny

jak dzyso dze?.

A. Ne i jak jo mina no

g?odcze jezoro tej rozmieja, ?e

b?da na placu.
B. Tej mdzesz na placu.
A. Baro wami Bóg zap?ac,

?esce mie to tak fejn wekI aro

wele. Do uzdrzenio.

flpr?cow?? Jaros?aw Kroplewsczi

Starszi ledze gódiwaj?, ?e przóde nie belo ani maszi

nów ,ani autó?ów, a ledze miele wicy czasu,jak: teró. Czej
sa chto spito o wina tego, tej colema?o ko?di wsk6zeje na

szklane pud?o, co stoji na stole abo szafie. I maj? prowda.
Telewizjo robi z Iedzama, a osóblewie z m?odima, decht

wnetka co le chce.

MPLE- s
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•

•

,

RfJ
",1

WIE, KlE OTWARCIE 13.12.1997 r., g.10fOO
" ....

S-2505/A/536



?UgOdnika?l997 ----NORDA Str. 9

Spotkanie Komisii O?wiaty IKP I poslem i wiceministrem MEN
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Spotkanie Komisii O?wiaty %ne5Zenia Kaszubsko - Po

morskiego zgromaelzi?o sporo nauczycieli regionalistów
z Kaszub oraz Kociewia. Przyby? tei pose? Jan Ku!as oraz

kurator o?wiaty Danuta Kleelzik. W trakcie spotkania gor?:
co witany poiawi? si, wiceminister Eelukacji Naroelowel

Woic!ech Ksi?iek, nasz roelak pochoelz?cy z larnowca. %!
branie oelby?o si, 2 gruelnia w Domu Kaszubskim w Gelan

sku. Poprowaelzi?a le szefowa komisii Wanela Kieelrowska.

Referat wprowadzaj?cy
o stanie edukacji w regionie

K?szub i na Kociewiu przedsta
wil wicekurator Roman Temp
ski. W?ród wielu szkó? w któ

rych wprowadzane s? elementy
?auczania o geografii, historii
I kulturze regionów wymieni?
rÓwnie?

dziesi?? szkó? % nauk?
i?zyka kaszubskiego

, .

Oprócz znanych nam z wcze

SOiejszych publikacji w "Nor

dzie" wymieni? tak?e Przodko

wo i Karsin. O dziwo zabrak?o

Borzestowa - co s?usznie pod

n?ós? w dyskusji Brunon Ciroc

ki -

gdzie od kilku lat prowa

d?one s? zaj?cia z j?zyka i to -

nie umniejszaj?c podanym pla
cówkom -

ze znacznymi sukce

sami. Nie podano te? szkó?

w Staniszewie i Technikum Tu-

it
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rystycznego w Somoninie. Jed?
na z kartuskich gazet poda?a tez

niedawno, ?e podobne zaj?cia

odbywaj? si? w Ko?yczkowie,
Reskowie i Miechucinie. Jasno

wynika z tego, ?e dwie s?sied

nie gminy, Chmielno i Sierako

wice dystansuj? pozosta?e
w tym wielkim dziele. Jest to

niew?tpliwie przejaw dojrza?o

?ci ich w?adz. Osobi?cie my?l?,

?e ju? niebawem do??czy gmina

Szemud, która starannie przy

gotowuje kadr? do nauki ka

szubskiego.
_ Edukacja regionalna daje

szanse na ca?e tysi?clecie,
w tym zasadnicza jest rol? j?zy

ka - mówi?a Renata Mistarz,

do?wiadczona nauczycielka
-

regionalistka, obecnie dyrektor

szko?y w Sierakowicach. Wanda

Kiedrowska z kolei wyrazi?a za

pewnienie: -Nie d?mf ?d?in?c
nasz m- j™zfk§wI, to Je erba

ca? g§ swiata. Za? Brunon Ci-

Wiceminister Wojciech Ksi??ek od lat " ?yje" edukacjq regionaln?.

. ,',

rocki przywo?a? wyniki europej

skich bada?, które jasno wyka

zuj?, ?e uczenie si? dwóch a na

wet trzech j?zyków znakomicie

wp?ywa na rozwój dzieci. Do

prawdy szkoda by?oby marno

wa? tak? mo?liwo??, szczegól
nie tam, gdzie kaszubszczyzna

jest jeszcze wszechobecna.

O?wiatowe k?opoty
Zrozumienie w?adz gmin jest

szczególnie wa?ne, gdy? od te

go zale?y kwestia uzyskania

funduszy. Ten problem najcz?

?ciej przewija? si? podczas ob

rad. Zarówno pani kurator jak
i wicekurator rozk?adali r?ce.

Oczywi?cie, nie oni winni takiej

sytuacji. Wyja?ni? to nieco wice

minister Wojciech Ksi??ek, któ

ry po zapoznaniu si? z zastan?

sytuacj? w resorcie o?wiaty, wi

dzi jak du?o czeka pracy, ?eby
te zaniedbania naprawi?.

Wszystko wygl?da tak jak po

jakim? wielkim wietrze, nawet

nie ma porz?dnych kompute

rów, co dzi? jest niezb?dne do

komunikowania si?. - A infor

macja dla o?wiaty to jak tlen dla

cz?owieka - mówi? wiceminister.

W odniesieniu ju? do infor

macji w "Rzeczypospolitej",
w której podano, ?e nowy wice

minister zna mi?dzy innymi j?

zyk kaszubski, Ksi??ek podkre
?li?: - Naszym zadaniem jest, ?e

by

informowa? o swoich

korzeniach
i warto?ciach.

Do tych korzeni i zwi?za

nych z nimi warto?ci wraca na

szcz??cie coraz wi?cej miesz

ka?ców Kaszub. Mi?y przyk?ad

poda?a regionalistka z Pucka

Danuta Torli?ska, mówi?c, ?e

dzieci coraz cz??ciej chc? uczy?

si? j?zyka swoich ojców. Nie

starcza im ju? haft, piosenka

czy kaszubski wierszyk.
Takie deklaracje wyra?ane

przez dzieci napawaj? opty?i
zmem. Potwierdza to badama

przeprowadzone pod kierun

kiem profesora Brunona ?yna
ka, wspania?ego Kaszuby! wy

bitnego naukowca, w ktorych

stwierdzi?, ?e dzieci s? najbar

dziej otwarte na nauk? kaszub-
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Wicekurator Roman Tempski przedstawia stan edukacji regionalnej. Siedzq od prawej: pose? Jan Kulas, kura

tor o?wiaty, Danuta Kledzik i Kazimierz Klawiter, cz?onek Komisji O?wiaty ZKP.

skiego. Przywo?a? je Kazimierz

Klawiter mówi?c:
- Mo?e w tym

gronie oddanych nauczycieli
zabrzmi to niezr?cznie, ale fak

tem jest, ?e w?a?nie nauczyciele

s? najmniej otwarci na wprowa

dzanie j?zyka do szkó?. Trzeba

do?o?y? wszelkich stara?, ?eby

przekona? ich oraz niezdecydo

wanych rodziców o s?uszno?ci

tych dzia?a?. - podkre?li?,
z czym wszyscy si? zgodzili.

Zupe?nie inaczej przedsta
wia si? sytuacja na Kociewiu.

Tam edukacja regionalna ist

nieje zaledwie od kilku lat. Dla

tego najmniejsze sukcesy -

typu

wydanie ciekawej ksi??ki
"Uczba na Kociewiu ", któr?

pokazano na zebraniu -

s? wy

darzeniem olbrzymiej wagi.
St?d du?o s?ów zadowolenia

pad?o od Ireny Bruckiej z Tcze

wa, bodaj najbardziej znanej re

gionalistki Kociewia. Kaszu

bów uczenie, bardzo wa?nych
sk?din?d, elementów geografii
czy historii regionu nie mo?e

zadowala?. Wiekszo?? dojrza?a
ju? do tego, ?e j?zyk jest naj
wa?niejszy, co nie jest istotne

dla Kociewia. Gwara kociew

ska zachowa?a si? tam w szcz?t

kowym ?ymiarze, o czym nie-

jednokrotnie mia?em okazj?
przekona? si? podczas cz?stych

wizyt przy okazji robienia tele

wizyjnego "Magazynu Kociew

skiego".

Wiedz? o tym doskonale

dzia?acze - twórcy Studium

Edukacji Regionalnej i Alter

natywnej, najpierw w Sierako

wicach, a obecnie w Wejhero
wie. Jednym z nich jest Bernard

Hinz oraz - i to w szczególno?ci
- przywo?ana przez niego Jani

na Kwiecie? z Sierakowic. To

w?a?nie studium kierowane

przez doktora Uniwersytetu
Gda?skiego Kazimierza Kossa

ka -

G?ówczewskiego podejmu
je si? trudu

wykszta?cenia
kadry nauczycieli.

Cz??? z absolwentów by?a na

sali. - Powiniem to robi? rów

nie? Uniwersytet Gda?ski za

pieni?dze z ministerstwa, które

go obowi?zkiem powinno by?
kszta?cenie regionalne - powie
dzia?. -

Wstydem jest równie?,
?e po tylu latach od powstania

Kaszubskiego Liceum Ogólno
kszta?c?cego na obrze?u Ka-

szub, nie ma jeszcze takiej pla
cówki w ich centrum - s?usznie

doda? prezes wejherowskiego
partu ZK-P.

Oby i ten postulat by? spe?

niony w obecnej kadencji par

lamentu, który - jak powiada
pose? Jan Kulas - ma by? ka

dencj? "o?wiatow?" Poscl, "

znany or?downik nauczania re

gionalnego, chce tej sprawie

po?wi?ci? najwi?cej cennego
czasu. Zawsze by? i jest obecny
we wszelkich przedsi?wzi?
ciach maj?cych na celu promo

wanie ma?ych ojczyzn. Teraz,

jako parlamentarzysta, chce

zrobi? jeszcze wi?cej. Dlatego,
wspólnie z senatorem Edmun

dem Wittbrodtem, zaplanowa?

seri? spotka? w miastach

i wsiach regionu. Na pocz?tku
odwiedzi? Ko?cierzyn?. Zapro
si? wszystkich do wspó?dzia?a
nia. Mo?na przypuszcza?, ?e ta

wspó?praca wszystkich regio
nalistów, która dotychczas
przynios?a ju? du?o owoców.

w najbli?szych czterech latach

oka?e si? milowym krokiem

dla utrwalenia to?samo?ci i j?
zyka kaszubskiego.

Eugeniusz Pryczkowski

Jak w karnosce ch?opów utrzemac
Dzys na zemi baro braknie tu n6m Pana Jezesa. Mo?e

nie nego kwasnego wina, ale tak nego mOCnego szpertu
su z wOde be n6m przemieni? ...

Dalszi dzeJ

Mój stark godiwo?: - ch?op
?ele je prowdzewim ch?opa,
muszi pochn?c za tabak?, abo

za cygaret?, a na dodawk

chocbele tak letuszko

kornusa zalatiwac. Na tak?

gadka dobrze sa s?echa, ale

co robie, ?cbe tak belo?

?ele mdzesz czedes

Drechu w D?brOWIe, tej jo
Tobie nie radza taczegó
prowdzewego ch?opa sztelo

wac - lepi na tim wi?dzcsz.

Spróbuj tuW() kornusa zalati

wac, zakurze le cy?areHi,
a obaezisz jaezi jiwer e trzask

sa zrobi. Mesze z checze

w spokójnieszi mol be

ueek?e. Nie czeJesz tu jiny

godczi, leno jak bia?czi ch?o

pów sztr6fuj?:
- trzemta sa

z doleka od kornusa, perzna
mni tobaczi septa, nie kurzeta

nech cygaretów ,
bo demu

teli, ?e dichac czim ni ma.

Swiati Pawe? W jednym ze

swojech !estów pisM: "Bia?

kóm n?czac nie zezwalóm"

bez to,ze lewa pierszo w ra

ju zgrzesza. Tego nasze bia?

czi jakos weczetac ni mbg?.
co tam w Pismie Swiatim sto

ji. Nobarj.i to cz?owieka

gorzi, czej ne biafczi we

wszetczim prawda maj?. Nie

pomeslc Drechu, ?e me tu d?
browsczi ch?opi jesme taczi

./

czesto antibia?gowsczi. Tak

nijak nie je.
.

Jo baro dobrze wiem, ?e

bia?ka to je te? boscze

stworzenie i ch?opu
od pocz?tku swiata je namie

nione z bia?k? bec. Me,

Kaszebi, naród baro

chrzesceja?sczi, wole bosczi

przecywiac s? nijak nie

mdzeme. Co komu pisóne,

tego nie minie, jak godo? nen

Remus z ks??,ezi Aleksandra

Majkowsczego. Mesli sa,

a czasa i rzecze, ?e ?ee z bia?

k? je lecha, ale bez biafczi je
czesto bele jak, ?e gorzi
bec ni mo?e.

le?le tak uwo?no cz?owiek

przezdrzi sa bia?ce, tej je do

widzenio. ?e je to baro piakne
e szekowne stworzenie.

Przetrafi sa, ?e je taka

perzinka nodpiartO, tej dlo te

mo?e jesz bec czesto dobro.

Checz bez biafczi do niczego.
Szekowac samemu moItech

te? do nicze - roz bulwe za

met?e i niedogotowóne,
dred?i roz za s?one i rozdu

dlóne. ?ele jidze o szekowa

nie moltechu, nieht na ch?opa
z wikta lepi nie opaseje jak
bia?ka.W raju belo wszele

jaczego jestku ful, a lewa

i tak lepi chca ch?opu
dogodzec. Zerwa no jabko
z drzewa zakozónego i da?a

ch?opu szmakac. lo tak

meszHi, ?e od nego czasu za

sztr6fa przesz?o bia?kóm

moltech szekowac.

Nasze d?browsczi bia?czi

s? baro szekowne i roboce,

Maj? le jedna fela - za baro

ch?opama komanderej?. To

przenolega?obe zmienic, le

nijak nie wiem jak to zrobie.

Mo?e te, Drechu, cos dora

dzysz. Leno nie radze nóm

zak?odac Zwi?zków
Samoobrone, kb tak gwesno
te be chco?, to je nol?i do

radzec.

Dobrze daja Tobie do

zrozmienio, ?e me sami obro

nie sa ni mo?eme. A tej je
jesz tako zacha, ?e nym
w$zetczim zwi?zkóm muszi

sk?odka p?acee. Z detkama u

naji tak je dosc krecho.

Perzinka jesme tech zwi?z
ków westraszony ,

bo czej me

tuwo wst?pile w ne ?eniebne

zwi?zczi, tej wszetcze detczi

jaczi s? oddac muszime. Nie

mesie Drechu, ?e ja chd cos

na?gac, ?ebe bia?czi

poni?ec a nen ch?opsczi st{m

na we?awe wprowadzcc.

Jan Szutenberg

zawsze

we wtorek

dodatek

tygodniowy

GIU1lie Z Blach,.
Trapezowej ocynkowanej

o dowolnym wymiarze!
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Rozmowy koalicyine pomi,dzy AWS a UW trwa?y d?ugo
I nie by?y ?atwe. Zacz,?y lui polawla? si, g?osy pow?tpie
wania, czy aby obóz posierpniowy zdolny lest do rz?dzenia
kralem.

Umowa koalicyjna zosta?a

ostatecznie zawarta 10 listopa
da, tu? przed posiedzeniem Sej
mu na temat wotum zaufania

dla rz?du Jerzego Buzka. To co

wydawa?o si? niemo?liwe kom

promis programowy mi?dzy
rzekomo kra?cowo ró?ni?cymi
si? koalicjantami, po ?mudnych
rokowaniach sta?o si? faktem.

261 mandatów, jakie ma koali

cja w Sejmie, to wystarczaj?co
du?o, by bezpiecznie i skutecz

nie sprawowa? w?adz? przez

najbli?sze cztery lata. Tej szansy

zmarnowa? nie wolno.

Nie wolno zawie??

ponad sze?ciu milionów wy

borców, którzy politykom obo

zu posierpniowego raz jeszcze
udzielili kredytu zaufania.

Mimo komfortu wystarczaj?
cej przewagi w Sejmie (w Sena

cie jest ona jeszcze wi?ksza)

przed koalicj? AWS - UW stoj?

rafy, które trzeba omin??, by si?
o nie nie rozbi?. Jakie s? zagro

?enia?

Po pierwsze - Klub AWS

musi si? wewn?trznie skonsoli

dowa? i zdyscyplinowa?. Dzisiaj
nie jest on jeszcze monolitem.

Nie powinno to dziwi? je?eli

spojrzy si? na sk?ad klubu. S?
tam reprezentanci wszystkich
wa?niejszych ugrupowa? cen

troprawicy, ?rodowiska Radia

Maryja, wreszcie poka?na re

prezentancja Zwi?zku" Solidar

no??". Ró?ne s? te nurty, orga

nizacje, ?rodowiska do siebie

w przesz?o?ci odnosi?y - nie za

wsze przyja?nie. Od czasu do

czasu daj? wi?c zna? o sobie

dawne animozje i urazy. Nie jest

tajemnic?, ze nie wszyscy pos?o
wie w klubie si? kochaj?. To co

z?e mi?dzy nimi by?o, musz?

jednak zostawic za sob?. Tego

wymaga nie tylko interes klubu.

Dyscyplina nigdy nie by?a moc

n? stron? prawicy. To musi si?
teraz zmieni?. Oczywi?cie musi

by? wewn?trzklubowa dysku

sja, musi by? dialog, ale po pod
j?ciu decyzji, wszystkich musi

obowi?zywa? ?elazna dyscypli
na. Ci, którzy tego nie rozumie

j?, musz? liczy? si? z niekorzyst

nymi dla siebie konsekwencja
mi.

Po drugie - Jak najszybciej
i w konkretnej pracy, dotrze?

si? powinna sama koalicja
AWS-UW. Powiedzmy sobie od

razu, ?e nie jest to ma??e?stwo

z wielkiej mi?o?ci, a z politycz

nego rozs?dku. U wielu parla

mentarzystów AWS jest wi

doczna niech?? do Unii i pew

nie vice versa. W atmosferze

podejrze? i nieufno?ci nie da si?

zgodnie i co najwa?niejsze efek

tywnie wspó?pracowa?. Koali

cja musi na zewn?trz prezento
wa? si? jako

zgrany zespó?,
musi realizowa? jedn? poli

tyk? i przemawia? jednym g?o
sem. Nie mo?e si? powtórzy?

sytuacja z pierwszych rz?dów

solidarno?ciowych, kiedy po

szczególni ministrowie na ze

wn?trz prowadzili ze sob? spo

ry, bardziej troszcz?c si? o inte-

res swojego ugrupowania ni?

Polski.

Nie mo?e te? powtórzy? si?

sytuacja z koalicj? SLD-PSL,

gdzie partner SLD sam przez

d?ugi czas, szczególnie pod ko

niec kadencji, nie bardzo wie

dzia? czy jest w koalicji rz?dz?

cej czy w opozycji, nie mówi?c
o tym, ?e akurat w tej koalicji,
troski o zaspokojenie w?asnych,

partyjnych, partykularnych in

teresów by?o bez porównania

wi?cej.
Po trzecie - opozycja w Sej

mie jest liczna i silna meryto

rycznie, a do tego ma ?yczli
wo?? prezydenta Kwa?niew

skiego. Co prawda tu? po wybo
rach, dla zjednania sobie opinii

publicznej, pada?y deklaracje
o opozycji konstruktywnej, ale

wiele na to wskazuje, ?e koali

cja AWS-UW w swoich refor

matorskich zabiegach b?dzie
hamowana. ?wiadczy? o tym
mo?e opór lewej strony sali

podczas debaty nad zmian? re

gulaminu Sejmu. Racjonalny
i czytelny zamiar usprawnienia

pracy Sejmu, przyspieszenia

prac legislacyjnych, zosta? de

magogicznie nazwany zama

chem na demokracj? i kneblo

waniem ust opozycji. W podob

nym duchu wypowiadaj? si? te

raz parlamentarzy?ci SLD

i PSL w mediach. Jeszcze wi?cej

agresji by?o w sejmowych wy

st?pieniach pos?ów SLD w cza

sie debaty nad wotum zaufania

dla rz?du Jerzego Buzka, a wy

st?pienie Leszka Millera by?o

szczytem hipokryzji. Czy jest to

zwiastun ostrej konfrontacji?
Niebawem si? o tym przekona

my.

I po czwarte wreszcie - skala

tego wszystkiego, co w Polsce

jest do zrobienia jest prze

ogromna. Gdyby nie oczekiwa

nie sporej cz??ci spo?ecze?stwa

na zmian?
dotychczasowei polityki,

koalicja SLD-PSL nie straci

?aby w?adzy. A WS, zreszt? UW

tak?e, deklarowa?y, ?e nie chc?

przez najbli?sze 4 lata krajem

tylko administrowa?, ale chc?

go szybciej reformowa?. Tym
czasem do zreformowania jest

prawie wszystko - s?u?ba zdro

wia, ubezpieczenia spo?eczne,
rolnictwo, szkolnictwo, admini

stracja (reforma Centrum to

dopiero pocz?tek, a gdzie po

wiaty, silne, wi?ksze wojewódz

twa). Do tego doko?czy? trzeba

prywatyzacj?, zacz?? wreszcie

reprywatyzacj?, zlikwidowa?

skutki katastroficznej powodzi
na po?udniu Polski, przygoto
wa? nasz kraj na wej?cie do

NATO i Unii Europejskiej, itd.

Du?o jest do zrobienia, du?e

s? spo?eczne oczekiwania,

a czasu tak ma?o. Mimo wszyst
kich potencjalnych zagro?e? je
stem optymist?. Jestem przeko

nany, ?e koalicja AWS-UW

przetrwa ca?e 4 lata i dobrze

przys?u?y si? Polsce.

Jerzy Budnik ?


